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ÉVKÖZI 15. VASÁRNAP                             A év              1– 4 oldal 

       

Olv.: Iz 55,10-11 – Róm 8,18-23 – Mt 13,1-23 

Példabeszéd a magvetőről 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

Szentmise bevezetése 

Nem véletlenül hangsúlyozta valaki, 
hogy a templom Jézus iskolája! 

 

Kedves Testvérek! Nem csupán azért jövünk ide, hogy betöltsük az egyházi törvényt, 
parancsolatot! Programról van szó! Az emberi élet programozott, azért jövünk ide, hogy ezt 
érvényre juttassuk az életünkben! Így is mondhatnám, távlatos gondolkodás, távlatos 
gondolkodású emberekké legyünk! Nézzünk önmagunkba és kérdezzünk utána: 
 

Milyen az Istennel való kapcsolatunk? 

Milyenek a törekvéseink? 

Mit várunk az Istentől? 

Mit várunk önmagunktól? 

Gondolkodjunk el ezen! 

A szentmisét meghalt Károly testvérünkért ajánljuk fel!  
 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Jézus szerint Ti, Önök boldogok! Boldogok vagytok, mert ti halljátok azt, 

amit a próféták is szerettek volna hallani, de nem hallották! Ti láthatjátok azt, amit ők 
szerettek volna látni, de nem láthatták! A mai vasárnap a boldogságunk kérdését feszegeti! 
Említettem a szentmise bevezetőjében, hogy azok, akik hallanak, akik látnak, azok távlatos 
gondolkodók! Tovább látnak e világon! Még szűkíthetem a megállapítást, a megjegyzést, 
tovább látnak az orruknál! 
 

A kérdés az, távlatos emberek vagyunk-e, 

vagy belesüppedünk ebbe a világba? 

Az önzésünk rabbá tesz bennünket, 
vagy mindennél tovább látunk? 

 

A kereszténység küldetése - az a jó hír, amit Jézus ránk bízott - azt jelenti, hogy a keresztény 
embert Isten meg akarja szabadítani önmagától, meg akarja szabadítani önző, kicsinyes 
világától és tágas szívű, értő szívű emberré akar bennünket tenni! Ha ez történik, akkor 
kiemelkedünk ebből a világból, amely értünk teremtetett.  
Az Írás maga győz meg bennünket erről: Minden értetek történik! 

 

Isten kezünkbe akarja adni a világot, 
de legfőképpen az életünket! 

Csak az veheti kezébe a világot, 
aki kezében tartja a saját életét! 

 

A mai vasárnap ezt a kérdést akarja tisztázni! A tanítványok megkérdezték: Miért 
példabeszédekben beszél Jézus az emberekhez? Megkérdezték Jézustól azt is, hogy akkor 
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mondja meg nekik nyíltan és egyértelműen, mit akar ezzel a magvetés példabeszéddel 
mondani? Jézus világossá teszi Izaiás prófétára hivatkozva:  
 

Ne csak halljuk az igét, hanem értsük is! 

Ne csak nézzünk, hanem lássunk is! 

 

Nem csak hallom, értem, felfogtam 
Ez nagyon fontos kérdés, hogy technikailag mit jelent a hallás? Mit jelent a hullámhosszakat 
felfogni? Igazából azt jelenti: érteni! Idegen szóval még inkább világos! Hallom, ha jól 
hallom, akkor értem! Nem csak hallani, az csak zörej, de érteni azt, amit hall az ember. A 
latin nyelv szerint: felfogni! Hallom és értem, felfogtam, miről van szó! Hányszor hallunk 
ezekről napjainkban, hogy a gyerekek nem tudják értelmezni az olvasott szöveget. 
 

Nem csak nézem, látom, belátom 
Nem csupán néz az ember, hanem lát is! A látás, belátom, mondja a magyar megfogalmazás 
is. Világos lett számomra valami! Nem csak nézek, hanem látok! Beláttam valamit, felfogtam. 
Világos a számomra, miről is van szó! Jézus nem véletlenül idézi Izaiás szavait!  
 

A keresztény emberek azok, akik értők! 

A keresztény emberek azok, akik látók!  
 

Ez rendkívül fontos! Ez a példabeszéd ezt egyértelművé teszi! Azt mondja Jézus, a mag az 
Isten igéje! A mag programot jelenít meg, tervet, isteni tervet! A cél az, hogy ez az isteni terv 
megjelenjen, megvalósuljon ebben a világban azáltal a mag által, amely bekerül a földbe és 
szemünk előtt kiteljesedik!  
 

Az emberi élet is ezt jelenti! 
Ha a magot, az igét nem csak halljuk, hanem értjük is  

és belátjuk azt, amit az Isten mond nekünk, akkor ez azt jelenti,  
hogy az isteni terv nem csak megjelenik a számunkra, hanem az isteni terv működik!  
Az isteni terv általunk, a mi hozzáadásunkkal működik! 

 

Fontosak a körülmények 
Hiába a mag, ha a körülmények nem megfelelők, akkor nagyon sok elvész a magból! Vagy, 
ha a körülmények alkalmatlanok, hogy termést hozzanak, akkor hiábavaló az Isten szava? 
Most ezzel a kérdéssel külön is érdemes foglalkozni, amikor siratjuk Európa keresztény 
voltát! Magunkat kell siratni, mert a keresztény világ mi vagyunk! Sírunk, nagy könnyeket 
ejtünk, magunkat kellene siratni, mi vagyunk a kereszténység! Az isteni terv vagy bennünk 
megjelenik, vagy? Mit siratunk, olyant, amihez nincs közünk? 

 

A mag Isten igéje! 

A körülményeket mi emberek biztosítjuk! 

 

Ha nincsenek megfelelő körülmények, a szó nem szűnik meg, Isten mondja! Ha sikertelennek 
látszik ez az isteni szó, akkor ilyen az Isten szava? Hányszor hallunk ilyen buta dolgot, hogy 
Isten miért nem segít? Aki ezt kiejti, annak fogalma sincs az életről, a hívő életről végképpen! 

 

Az isteni mag hatékony  
Az Isten szava hatékony! Az Isten szava igaz, csak nekünk kell belátni, nekünk kell érteni! Ha 
ez megtörténik, akkor a mag százszoros, hatvanszoros, harmincszoros termést hoz!  
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Isten szól, mi a körülményeket biztosítjuk, 
mi válaszolunk, ez azt jelenti, hogy isteni távlataink vannak! 

Ez az üdvösség! Az ember története üdvtörténet! 

 

Isten és ember története közös! Erről van szó! Ha közös a történetünk, akkor az isteni ige 

bennünk hatékony, bennünk megvalósul, kifejti hatását! Nagyon lényeges és fontos kérdés ez! 

 

Értsük ezt a példázatot  
Azok, akiknek Jézus ezt elmondta, tökéletesen értették! Abban az időben ott Palesztinában 
úgy történt a magvetés, hogy rászórták a magot a földre, aztán kapával, különböző 
szúrószerszámokkal, később faekékkel próbálták eltemetgetni a magot, hogy aztán a benne 
lévő életcsíra működni kezdjen, meginduljon a növekedés!  
 

Volt, ami az útfélre esett, abból soha se lett termés! 
Volt, ami köves talajra hullott, abból soha se lett termés! 
 

Ismerjük Izrael, Palesztina természeti adottságait. Nagyon kevés jó föld van, legfeljebb 
Galileában, ott kétszer aratnak most is, de ma már másképp művelik meg a földet.  
 

A keresztény ember 
 Nekünk keresztényeknek is érteni kell! 

A keresztény ember az, aki befogadta Isten igéjét,  
aki válaszol az Istennek, akinek közös története van az Istennel,  
akinek gondolkodásában jelen van – hadd mondjam így –  

az ég, a menny, az Isten országa,  
amelynek mások a törvényei, mint a világ törvényei,  
mások a törekvései, mint a világ törekvései! 

 

Az útszél 
Nekünk is azon kell elgondolkodni, hogy nagyon sok mag, amit nekünk szán az Isten, az 
útszélre kerül, mert nem az isteni igazságok kerülnek közel hozzánk, hanem újságokat 
olvasunk, rádiót hallgatunk, televíziót nézünk. Ezek számunkra az információt szolgáltatók! 
Aztán azt hisszük, hogy okosak is vagyunk. Néha mindenkinél okosabbaknak gondoljunk 
magunkat. Mondjuk azt, amit hallottunk, talán végig se gondoltunk. Amikor lényeges 
dolgokról van szó, olyan értékekről és igazságokról, amiket Jézus mondott, akkor hagyjuk a 

lelkizést! Ne lelkizzünk! Útszél!  
 

Köves talaj  
Hány emberrel találkozom, aki kicsi gyerekkorára tud hivatkozni. Gyerekkoromban hittanra 

jártam, hittant tanultam. Az egyik nyolcvan éves ember arról beszélt, hogy ő tudta, mint 
ministráns, hogy hogyan kell csöngetni a szentmisén, de aztán az egész életében mindezt 
elfelejtette, a templomot is elfelejtette. Igen, kő! Valamire hivatkozik, de semmit nem jelent 

az, amit tanult gyerekkorában, bele nem szólt az életébe! Legnagyobb probléma ma a cigány 
testvéreinkkel van, mert nem tanulnak. Megállnak a negyedik osztályos szinten. Hívő 
életükben itt tartanak az öregek, mert mi el se kezdtük! Kő!  
 

A gondok, a tövisek  
A mindennapi gondokra hivatkozunk! Nincsenek mindennapi gondjaink! Mindennapi 

vágyaink vannak! Hajszolunk egy csomó dolgot és ezek lesznek a gondjainkká, nem az, ami 
igazán a gondunkat jelenthetné! Ezek a tövisek megfojtanak bennünket! Megfojtanak 
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bennünket a hiábavaló törekvéseink, célkitűzéseink, programjaink és már semmire sincs 
időnk, az életre sem. 

A mag Isten igéje! 

A kérdés az, hogy ismerjük-e  

a szó igazi ismeretében a mag üzenetét? 

Ismerjük-e az élet üzenetét? 

 

A világnak sajátos távlatot adhat a mi történetünk, az Istennel közös történetünk! Isten 
segítsen bennünket, hogy valóban tudjunk válaszolni az Istennek és tudjuk befogadni az igét 
és hozzon bennünk termést! Mi leszünk boldogabbak! Mi leszünk megelégedettebbek, nem 
biztos, hogy gazdagabbak e világi értelemben, de lelkileg biztos, hogy gazdagabbak, új szívű 
emberek, új távlatú emberek! A világ is gazdagabb lesz, először a családjaink!  
 

A kereszténység a boldog családok világa! 

A kereszténység a boldog nemzetek világa! 

A kereszténység Isten országának világa ezen a földön! 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! Ma, július 16-án van Kármelhegyi Boldogasszony ünnepe. Nagyon fontos 

ünnep! Rendkívüli üzenete volt évszázadokon át a hívő emberek számára! Ma vasárnap van, a 
vasárnap felülmúl minden egyéb ünnepnapot, de azért gondoljunk a karmeliták szolgálatára és 
a Kármelhegyi Boldogasszony segítségét kérjük a magunk számára!                     
 

Mi Atyánk… 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Mielőtt az áldással elindulunk, egy bátorító, biztató példázatot hadd 
mondjak. Egy magyar pap írta le, aki hittanórát tartott gyerekeknek a század elején. Amikor 
arról beszélt, hogy az Isten milyen jó, az Isten mennyire szeret bennünket, akkor az egyik 
kislány, aki sajnos nevelőszülőknél élt, a szomszédjának odasúgta: Hiszed te ezt? A pap 
észrevette, hogy mit mondott a társának és kihívta Bertust, gyere ki! Kiment félve, rettegve, 
remegve, hogy most mi lesz! A papnál volt ott valami ajándék és azt odaadta neki, mondva: 
Bertus, téged is szeret a jó Isten! Erre a gyerek visszament a helyére, megúszta!  
 

Ez után a pap Afrikába ment misszióba. Ott élte le élete utolsó évtizedeit. Egy alkalommal 
beteghez hívták a kórházba. A beteg ágyánál ott volt egy képecske. Nagyon ismerősnek tűnt 
és megkérdezte tőle, hogy honnan van ez a kép? Azt mondta: magától kaptam! A Bertus volt! 
Bertus amikor megtudta, hogy az a pap misszióba ment, azt mondta, hogy ő is azt akarja 

tenni, amit az a pap tesz! Elment oda, kikutatta, hogy hol él, melyik országban, melyik 
városban és ott egész életét betegek szolgálatában töltötte! Az a képecske, ami ott volt a beteg 
ágyánál, az ettől a paptól származott!  
 

Azért vannak esetek, amikor az ember látja, hogy van termés! 

Én azt kívánom a Testvéreknek, hogy bő termést hozzanak! 

 


